

# 信号传导子及转录激活子3、Nanog基因在食管癌组织中的表达及其临床意义

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2020年02期 页码: 227-231 栏目: 论著(胸部肿瘤) 出版日期: 2019-12-08

**Title:** Expression and clinical significance of STAT3 and Nanog genes in esophageal cancer tissues

**作者:** 王健<sup>1</sup>; 徐钧<sup>1</sup>; 李雪薇<sup>1</sup>; 夏志卿<sup>2</sup>

1.山西医科大学第二医院普外科, 山西 太原 030002;2.山西省肿瘤医院普外科, 山西 太原 030013

**Author(s):** Wang Jian<sup>1</sup>; Xu Jun<sup>1</sup>; Li Xuewei<sup>1</sup>; Xia Zhiqing<sup>2</sup>

1.Department of General Surgery,Second Hospital of Shanxi Medical University,Shanxi Taiyuan 030002,China;2.Department of General Surgery,Shanxi Cancer Hospital,Shanxi Taiyuan 030013,China.

**关键词:** 信号传导子及转录激活子3; 食管癌; 中位生存时间

**Keywords:** signal transducer and activator of transcription 3; esophageal cancer; median survival time

**分类号:** R735.1

**DOI:** 10.3969/j.issn.1672-4992.2020.02.011

**文献标识码:** A

**摘要:** 目的: 探讨信号传导子及转录激活子3 (STAT3)、Nanog基因在食管癌组织中的表达及其临床意义。方法: 收集本院收治的100例行手术切除的食管癌患者为研究对象。采用免疫组织化学法、Western blot法检测癌组织、癌旁组织中STAT3、Nanog的表达,记录患者临床病理参数并随访。统计分析STAT3、Nanog表达与患者临床病理参数的关系及对患者预后的影响。结果: 免疫组化结果显示, STAT3、Nanog蛋白均主要表达于食管癌细胞的胞核及胞质,在癌旁组织中也有少量表达。STAT3在癌组织中的阳性率(56.0%, 56/100)显著高于癌旁组织(30.0%, 30/100); Nanog在癌组织中的阳性率(74.0%, 74/100)也明显高于癌旁组织(18.0%, 18/100)。肿瘤分化程度、浸润深度、淋巴结转移、远处转移是影响患者STAT3阳性表达的独立性危险因素,且分化程度越低、TNM分期越晚,STAT3阳性率越高。肿瘤分化程度、淋巴结转移、远处转移是影响患者Nanog阳性表达的独立性危险因素,且分化程度越低、N分期、M分期越晚,Nanog阳性率越高。Western blot检测结果显示,STAT3、Nanog的分子量分别为88 kDa、66 kDa,且在癌组织内的表达强度显著高于癌旁组织。随访时间截止至2017年11月30日,全组患者随访3~46个月,中位随访时间12.5个月。STAT3(+)与STAT3(-)患者的中位生存时间分别为9.5个月、17.8个月,差异具有统计学意义( $\chi^2=16.33$ ,  $P=0.000$ ); Nanog(+)与Nanog(-)患者的中位生存时间分别为7.8个月、16.6个月,差异具有统计学意义( $\chi^2=17.93$ ,  $P=0.000$ )。结论: STAT3、Nanog在食管癌患者中阳性率较高,与肿瘤分化程度、TNM分期有一定的关系。与阴性患者相比,STAT3、Nanog阳性表达患者的中位生存时间明显较短,可作为判断患者预后的潜在因子。

**Abstract:** Objective: To investigate the expression and clinical significance of STAT3 and Nanog genes in esophageal carcinoma. Methods: 100 patients with esophageal cancer were selected as the research subjects. The expression of STAT3 and Nanog in cancer tissues and adjacent tissues were detected, and clinical and pathological parameters were recorded and followed up. Results: STAT3 and Nanog proteins were mainly expressed in the nucleus and expressed in a small number of adjacent tissues. The positive rate of STAT3 (56.0%, 56/100) in cancer tissues was significantly higher than that in paracancerous tissue (30.0%, 30/100), and the positive rate of Nanog (74.0%, 74/100) was significantly higher than that of paracancerous tissue (18.0%, 18/100). The degree of differentiation, lymph node metastasis and distant metastasis were the independent risk factors affecting the positive expression of STAT3 and Nanog, and the lower the degree of differentiation, the more late the N staging, the M staging, the higher the positive rate of STAT3 and Nanog. The molecular weights of STAT3 and Nanog were 88 kDa and 66 kDa, respectively, and the expression intensity in cancer tissues was significantly higher than that in adjacent tissues. The median survival time of the STAT3 (+) group and the STAT3 (-) group was 9.5 months and 17.8 months respectively. The median survival time of the Nanog (+) group and the Nanog (-) group was 7.8 months and 16.6 months respectively, and the difference was statistically significant. Conclusion: The positive rate of STAT3 and Nanog in esophageal cancer patients is high, which is

related to tumor differentiation and TNM staging. Compared with negative patients, the median survival time of patients with positive expression of STAT3 and Nanog is significantly shorter than that of negative ones, which can be used as a potential prognostic factor for patients.

## 参考文献/REFERENCES

- [1] YIN J, ZHU GH, SHAN YZ, et al. Role of microRNA-296 in tumor progression [J]. *Int J Oncol*, 2017, 44(2):112-114. [尹健, 朱光辉, 单远洲, 等. 微小RNA-296在肿瘤演进中的作用 [J]. *国际肿瘤学杂志*, 2017, 44(2):112-114.]
- [2] Fujita K, Ogawa R, Ito K. CHD7, Oct3/4, Sox2, and Nanog control FoxD3 expression during mouse neural crest-derived stem cell formation [J]. *Febs Journal*, 2016, 283(20):3791.
- [3] Li L, Wei X, Wu B, et al. siRNA-mediated knockdown of ID1 disrupts Nanog (-) and Oct (-) 4-mediated cancer stem cell-likeness and resistance to chemotherapy in gastric cancer cells [J]. *Oncology Letters*, 2017, 13(5):3014-3024.
- [4] Deng L, Xiang X, Yang F, et al. Functional evidence that the self-renewal gene NANOG regulates esophageal squamous cancer development [J]. *Biochemical & Biophysical Research Communications*, 2017, 490(2):161.
- [5] Benito C, Davis CM, Gomezsanchez JA, et al. STAT3 controls the long-term survival and phenotype of repair schwann cells during nerve regeneration [J]. *Journal of Neuroscience*, 2017, 37(16): 4255-4269.
- [6] Ratsimandresy RA, Indramohan M, Dorfleutner A, et al. The AIM2 inflammasome is a central regulator of intestinal homeostasis through the IL-18|sol| IL-22|sol| STAT3 pathway [J]. *Cell Mol Immuno*, 2017, 14(1):127-142.
- [7] LE HH, HAO WB, XIANG FF, et al. Preliminary study on the effects of ursolic acid on colorectal cancer and microenvironment in mice [J]. *Int J Oncol*, 2017, 44(11):806-811. [乐红红, 郝文斌, 相芬芬, 等. 熊果酸对小鼠结肠肿瘤及微环境的作用初探 [J]. *国际肿瘤学杂志*, 2017, 44(11):806-811.]
- [8] GUAN YB, NONG SJ, ZHANG YP, et al. The predictive value of Nanog protein on the rate of progression after androgen deprivation therapy for prostate cancer [J]. *Journal of Modern Urology*, 2016, 21(6): 433-436. [管杨波, 农绍军, 张跃平, 等. Nanog蛋白对前列腺癌雄激素剥夺治疗后进展速度的预测价值 [J]. *现代泌尿外科杂志*, 2016, 21(6):433-436.]
- [9] ZHANG JH, SONG GH, CHEN ZF, et al. Analysis of the death trend of gastric cancer from 1988 to 2011 in Cixian County, a high incidence area of esophageal cancer in North China [J]. *Modern Oncology Medicine*, 2016, 24(12):1986-1989. [张俊会, 宋国慧, 陈志峰, 等. 北方食管癌高发区磁县1988年至2011年胃癌死亡趋势分析 [J]. *现代肿瘤医学*, 2016, 24(12):1986-1989.]
- [10] Ji Y, Du X, Ye T, et al. A phase II study of S-1 with concurrent radiotherapy in elderly patients with esophageal cancer [J]. *Oncotarget*, 2017, 8(47):83022-83029.
- [11] Falvey CM, O'donovan TR, Elmashed S, et al. UBE2L6/UBCH8 and ISG15 attenuate autophagy in esophageal cancer cells [J]. *Oncotarget*, 2017, 8(14):23479-23491.
- [12] Ching RHH, Sze KMF, Lau EYT, et al. C-terminal truncated hepatitis B virus X protein regulates tumorigenicity, self-renewal and drug resistance via STAT3/Nanog signaling pathway [J]. *Oncotarget*, 2017, 8(14):23507-23516.
- [13] Zhang M, Leitch HG, Tang WWC, et al. Esrrb complementation rescues development of Nanog-null germ cells [J]. *Cell Reports*, 2018, 22(2):332-339.
- [14] Ou Y, Zhang Q, Tang Y, et al. DNA methylation enzyme inhibitor RG108 suppresses the radioresistance of esophageal cancer [J]. *Oncology Reports*, 2018, 39(3):993-1002.
- [15] Sakai M, Sohda M, Miyazaki T, et al. Association of preoperative nutritional status with prognosis in patients with esophageal cancer undergoing salvage esophagectomy [J]. *Anticancer Research*, 2018, 38(2):933-938.
- [16] CHEN SH, QIAN J. The relationship between epithelial mesenchymal transformation and cancer stem cells [J]. *Int J Oncol*, 2016, 43(1):36-38. [陈少华, 钱军. 上皮间质转化与肿瘤干细胞的关系 [J]. *国际肿瘤学杂志*, 2016, 43(1):36-38.]
- [17] Zhang K, Chen J, Song H, et al. SNHG16/miR-140-5p axis promotes esophagus cancer cell proliferation, migration and EMT formation through regulating ZEB1 [J]. *Oncotarget*, 2018, 9(1):1028-1040.

备注/Memo: 山西省卫生计生委科研课题计划项目 (编号: 2015048)

更新日期/Last Update: 2019-11-29